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محمد مخبر معــاون اول رئیس جمهوری در 
نوزدهمین اجلاس ســران کشــورهای عضو 
جنبــش عدم تعهد، گفت: امروز منطقه غرب 
آسیا، شــرایط حساسی را سپری می کند؛ هر 
گونه تلاش برای جلوگیری از گسترش آتش 
افروزی و بازگشــت امنیت در سرزمین های 
فلســطینی، به صورت آشکار و پنهان توسط 
رژیم صهیونیســتی و یا دولت های حامی آن 
با شکست مواجه خواهد شــد. اقدمات رژیم 
صهیونیســتی در به خاک و خون کشــیدن 
انســان های بی گناه، و کشتار دیوانه وار بیش 
از ۲۴ هزار نفر کــه بیش از ۱۰ هزار نفر آنها 
کودک هســتند و بمباران بی وقفه و شدید 
خانه ها و زیرساخت های شهری در غزه، روایت 
نسل کشی و خشونت افسار گسیخته ای است 
که علیه یک ملت با هویت مشخص در حال 

انجام است.
وی ادامــه داد: عمق بحران غزه و قســاوت 
بــه کار رفتــه در این جنگ نابرابــر خارج از 
توصیف اســت. این وضعیت در حالی جریان 

دارد که ســازمان ها و بسیاری از سازوکارهای 
بین المللی، به دلیل نفــوذ و مداخله آمریکا 
از حل آن عاجز مانده اند. رژیم صهیونیستی 
برای فرار از شکست و عبور از این بحران خود 
خواسته و فراگیری خشم جهانی ایجاد شده 
علیه خود، به دنبال گسترش دامنه جنگ به 
سایر کشورها و درگیر کردن عوامل بیرونی با 

بحران غزه و تحریف افکار عمومی است.
معاون اول رئیــس جمهور تصریح کرد: جای 
بسی تأسف است که مدعیان دروغین حقوق 
بشــر، منافع خود را بر حقوق انســانی مقدم 
داشــته و به دور از هرگونه انسانیت و موازین 
بین المللی و میراث حقوق بشر، پشتیبان این 
تراژدی انسانی شده اند و تمامی راههای بین 
المللی برای پایان این جنایت بی سابقه را بسته 
اند. واضح است که ریشه های بحران را باید در 
بیش از ۷۰ سال خشونت، غصب سرزمین و به 
کارگیری سیاست های تبعیض آمیز علیه مردم 
فلسطین جستجو کرد. محاصره طولانی مدت 
غزه و تبدیل این باریکه به بزرگترین زندان روباز 

جهان، زمینه ســاز خروش نیروهای مقاومت 
علیه دشمنان شان و اقدام برای بازپس گیری 
حقوق از دست رفته خود شد. به همین دلیل 
هرگونه اقدام فلســطینیان تحت اشغال، حق 
ذاتی آنها برای مقاومت در برابر اشــغال به هر 
وسیله ممکن شامل مبارزات مسلحانه است که 
بارها توسط مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
و نیز نشست های ســران و وزرای خارجه این 
جنبش مورد تأکید قرار گرفته است. بنابراین، 
هر گونه تلاش رژیم صهیونیســتی و حامیان 
غربی آنها برای معرفی مبارزه فلسطینی ها به 
عنوان اقدامی تروریستی، نه تنها فاقد وجاهت 
قانونی اســت بلکه یک خدعه و فریب کاملًا 
ناجوانمردانه است. وی گفت: جمهوری اسلامی 
ایــران از اعضای جنبش عدم تعهد می خواهد 
برای مقابله با رژیم آپارتاید صهیونیستی از همه 
ظرفیت های سیاسی و اقتصادی خود استفاده 
کننــد و تمام تــلاش خود را در راســتای به 
رسمیت شناختن حق ذاتی فلسطینیان به کار 
گیرند. برقراری فوری آتش بس، ارسال فوری 

کمک های بشردوستانه به تمامی مناطق نوار 
غزه، قطع کامل اجرای سیاست کوچ اجباری 
ساکنان، و نیز شروع فوری روند بازسازی غزه 
و سایر مناطق اشغالی فلسطین باید در دستور 
کار قرار گیرد. صلح پایدار و عادلانه در فلسطین 
تنها از طریق پایان اشغال تمامی سرزمین های 

فلسطین، ســوریه و لبنان، بازگشت آوارگان 
فلسطینی و تضمین حق تصمیم گیری آزادانه 
تمامی فلسطینی های اصلی ساکن در فلسطین 
و یا رانده شــده از زادگاه خویش برای آینده 
خود از طریق یک همه پرســی عمومی میّسر 

است.

مخبر در اجلاس جنبش عدم تعهد: 

صهیونیست ها به دنبال گسترش دامنه جنگ به سایر کشورها هستند

شهادت 5 مستشار سپاه در سوریه
روابــط عمومی کل ســپاه در اطلاعیه ای از حمله هوایــی جنگنده های رژیم 
متجاوز و غاصب صهیونیستی به دمشق و شهادت 5 تن از مستشاران نظامی 
ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی خبر داد و در متن این اطلاعیه نوشت: در 
پی اقدام متجاوزانه رژیم ددمنش و جنایتکار صهیونیستی در حمله هوایی به 
دمشق 5 تن از مستشاران نظامی سپاه و مدافعین حرم و تعدادی از نیروهای 
ســوریه به درجه رفیع شهادت نائل آمدند. شهادت شهیدان حجتالله امیدوار، 
علی آقازاده، حســین محمدی و ســعید کریمی را به حضرت ولیعصر)عج(، 
مقام معظم رهبری و فرماندهی کل قــوا )مدظله العالی(، خانواده های معظم 
شــهیدان و آحاد فرماندهــان و رزمندگان جبهه مقاومت اســلامی تبریک 
و تســلیت می گوییم.« همچنین منابع ســوری اعلام کردند که حاج صادق، 
مســئول اطلاعات سپاه قدس در سوریه در حمله هوایی به دمشق به شهادت 
رســیده اســت. همچنین در پی حمله صبح روز شــنبه جنگنده های رژیم 
جنایتکار صهیونیستی به دمشق پایتخت ســوریه که به شهادت چهار تن از 
مستشــاران نظامی سپاه و مدافعان حرم پاسدار و مجروح شدن تعدادی دیگر 
شد، روابط عمومی کل سپاه در اطلاعیه  دیگری اعلام کرد ساعتی پیش پاسدار 
 رشــید اســلام محمد امین صمدی یکی از مدافعین حرم نیز به علت شدت 

جراحت به فیض شهادت نائل آمد.

ماهواره ثریا با موفقیت به فضا پرتاب شد
ماهواره ثریا متعلق به پژوهشگاه فضایی ایران )وزارت ارتباطات( ساعتی پیش 
بــا موفقیت به فضا پرتاب و در مدار ۷5۰ کیلومتری قرار گرفت.این ماهواره با 
ماهواره بر سه مرحله ای سوخت جامد قائم ۱۰۰ نیروی هوافضای سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی به فضا پرتاب شــد. این برای نخستین بار است که ایران یک 

ماهواره  را در مدارهای بالاتر از 5۰۰ کیلومتر با موفقیت قرار می دهد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشــار پستی در شبکه اجتماعی ایرانی 
نوشــت: به فضل الهی، دهمین پرتاب فضایی در دولت مردمی انجام و رکورد 

جدیدی در ارتفاع پرتاب ثبت شد.
وی افزود: ساعتی پیش، ماهواره بر قائم۱۰۰ باموفقیت محموله خود را در مدار 
KM-۷5۰  قــرار داد. وزیر ارتباطات تاکید کرد: قائم ۱۰۰ که قابلیت حمل 
تا صدکیلو را دارد، در سومین پرتاب آزمایشی خود، یک محموله تحقیقاتی با 

جرم تقریبی KG-5۰  را در مدار KM-۷5۰ دایروی قرار داد.
زارع پور گفت: قائم ۱۰۰ از نوع سوخت جامد است که توسط نیروی هوافضای 

سپاه پاسداران ساخته شده است.
وی گفت: این اولین بار است که ماهواره برهای ایرانی به مدار ۷5۰ کیلومتری 
دســت پیدا می کنند. زارع پور تاکید کرد: خداقوت به همه تلاشگران صنعت 
فضایی کشور و تشکر از سردار حاجی زاده و همکاران مجاهد و دانشمندشان. 

الحمدلله صنعت فضایی با شتاب در مسیر پیشرفت است.

استاندار آذربایجان شرقی درگذشت
روابط عمومی اســتانداری آذربایجان شرقی در اطلاعیه ای از درگذشت زین 
العابدین خرم رضوی استاندار این استان خبر داد. در این اطلاعیه که روز شنبه 
منتشــر شد آمده است: به اطلاع مردم شریف و ولایت مدار آذربایجان شرقی 
می رساند که سردار عاشورایی و جانباز هشت سال دفاع مقدس، زین العابدین 
رضوی خرم، استاندار جهادی و انقلابی استان مان، پس از عمری مجاهدت در 
راه آرمان های نظام و انقلاب و تحمل جراحات ناشــی از جنگ، لحظاتی قبل 
دعوت حق را لبیک گفته و به یاران شــهیدش پیوست. استانداری آذربایجان 
شرقی، درگذشــت این رزمنده خستگی ناپذیر و ولایی را محضر رهبر معظم 
انقلاب )مدظلله العالی(، مردم شریف استان و رئیس جمهور مردمی، تسلیت 
گفتــه و از خداوند متعال برای بازمانــدگان آن بزرگمرد انقلابی، صبر جزیل 
و برای شــادی روح وی، علو درجات را طلب می کنــد. عابدین خرم به علت 
مشــکلات ریوی به جا مانده از دوران جنگ و عفونت تنفسی ناشی از بیماری 

کرونا در بیمارستان امام رضا)ع( تبریز بستری بود.  

دفاعی

فضایی

دولت

جشــنواره روابــط عمومی کانــون وکلای 
دادگستری با حضور مســئولان کانون ها از 
سراسر کشور و اعضای هیات مدیره اتحادیه 
اســکودا در دانشگاه شــهید بهشتی تهران 

برگزار شد.
در این مراسم دکتر مصطفی کواکبیان، عضو 
هیات علمی دانشکده حقوق و علوم سیاسی 
دانشــگاه علامه طباطبایی و مدیر مسئول 
روزنامه مردم سالاری به ایراد سخن پرداخت.

متن سخنان ایشان به شرح زیر می باشد: 
دکتر کواکبیان، نماینده ادوار مجلس شورای 
اســلامی به عنوان مهمان ویژه این مراسم، 
با تاکید بر لزوم حفظ اســتقلال کانون های 
وکلای دادگســتری گفت: اهمیت اســکودا 
و همچنیــن جایــگاه کانون هــای وکلای 
دادگســتری بر هیچ کس پوشــیده نیست، 
برهمین اســاس باید اســتقلال کانون های 
وکلا حفظ شود. بدون شک حفظ استقلال 
هزینه هایــی را در بر خواهد داشــت اما به 
نظرم می ارزد که این هزینه ها در قبال حفظ 
استقلال داده شود، بلکه بتوان تا آخرین روز، 

استقلال نهاد وکالت را حفظ کرد.
وی افــزود: واقعیت این اســت کــه مردم، 
کانون های وکلای دادگستری را از خودشان 
می دانند و کانون های وکلا هم مردم و افکار 
عمومی را پشــتوانه و پشــتیبان خود تلقی 
می کنند. این مساله از این جهت اهمیت دارد 
که بدانیم نقطه اتصال کانون های وکلا و افکار 
عمومی در حقیقت روابط عمومی ها هستند. 
متاسفانه در ســال های اخیر نقش و جایگاه 
روابط عمومی ها در کشــور تنزل داده شده 
است و این موضوع باید تصحیح و ترمیم شود. 
امر بسیار مهم این است که روابط عمومی ها 
هم باید پاسخ دهنده باشند و هم باید دیگران 
را پاسخگو کنند. روابط عمومی ها باید بتوانند 
بســیاری از نهادها را پاسخگو کنند و از آنها 
برای تنویر افکار عمومی و شــفافیت توضیح 
بخواهند. این مهم زمانی میسر می گردد که 
ارتباط روابط عمومی ها با رسانه ها تعمیق و 
تعریض شده و حتی این ارتباط باید به فراتر 

از مرزهای نهاد وکالت کشیده شود.
مدیرمســئول روزنامه مردم  سالاری با بیان 
اینکه کانون های وکلای دادگستری و وکلای 
دادگستری باید به تحلیل و واکاوی بسیاری 
از مسائل روز کشور ورود کنند، تصریح کرد: 
در کشور ما موضوعات بسیار زیادی به وقوع 
می پیونــدد که اتفاقاً عمده آنهــا درون مایه 
حقوقــی دارند و یا اینکــه به حقوق مرتبط 

اســت و براین اســاس کانون هــای وکلای 
دادگستری باید به بســیاری از مسائل ورود 
کنند. به عنوان مثال طی ماه های گذشــته 
احکامی از سوی برخی مراجع و محاکم علیه 
بانوان صادر شــده که از جنبه عرفی و حتی 
شرعی قابل دفاع و پذیرش نیست و در اینجا 
باید این احکام تحلیل و حتی در جمع های 

هم اندیشی به بوته نقد گذاشته شود.
افزود:  مدیرمسئول روزنامه مردم ســالاری 
درباره اهمیت کانون وکلای دادگستری یکی 
بحث قدمت تاریخی آن اســت که به ســال 
۱333 و پیش از انقلاب باز می گردد و جنبه 
دیگر آن مردمی و مســتقل بودن آن است. 
شاید دیگران که مرکز وکلای قوه قضائیه را 
راه اندازی کرده اند هدفشــان خدمت کردن 

است، اما استقلال ندارند.
وی با اشــاره به مستقل نبودن قوه قضائیه و 
لزوم استقلال واقعی آن اظهارداشت: معتقدم 
قوه قضائیه ما مستقل نیست، در خود قانون 
اساسی ما بحث داریم، در کشورهای مختلف، 

قوه قضائیه یک نهاد مســتقل است، آیا قوه 
قضائیه ما می تواند به نهادهای زیرمجموعه 
رهبری ورود کند؟ درست است که می گویند 
یک بازرسی در نهاد رهبری وجود دارد اما آن 

بازرسی به کجا پاسخگو است؟
بزرگترین شرافت و افتخار هیات مدیره کانون 
وکلای دادگستری این است که استقلال این 
کانون را حفظ کنند. انصافا مردم کانون وکلا 
را از آن خودشان می دانند و هر چه استقلال 
بهتر باشد یعنی به سمت مردم بیشتر رفته اید 
و هر چه وابستگی ها به عناوین مختلف بیشتر 
شود، یعنی فاصله از مردم بیشتر شده است.

عضو انجمن روزنامه های غیردولتی با اشاره به 
نقش روابط عمومی در سازمان ها ادامه داد: 
گاهی روابط عمومی ها فقط شده اند مسئول 
انعکاس کارهای مجموعه بالاسری و ماست 
مالــی کردن اقدامات مدیــران، امیدوارم در 
کانون وکلا نقش برجسته روابط عمومی به 
معنای واقعی منعکس شــود، همه جا روابط 
عمومی هست اما بیشــتر بلندگوی مدیران 

هستند تا بلندگوی مردم و ارباب رجوع.
وی افزود: گاهی به وکلا نسبت هایی می دهند 
که نادرست است مثلا اینکه وکلا اهل رشوه 
و ... هستند، شفافیت باید به گونه ای باشد که 
اصلا نتوانند این تهمت ها را به وکلا نســبت 
دهند. این یک بحث اســت ولی بحث دیگر 
موضع گیری در برابــر خطاهای قوه قضائیه 
است، شما به نحوی وکیل هستید، نه وکیل 
قوه مقننه بلکه وکیل مردم، حتما که نباید 
قرارداد و مبلغ و... در کار باشــد، برای رضای 
خدا هم می شود حرف مردم را منعکس کرد. 
به طور نمونه ببینیــد می گویند فلان خانم 
باید بابت فلان کار مدتــی را پاکبانی کند؟ 

اینها را ندیده اید؟
آیا در دستگاه قضایی نداریم چنین احکامی؟ 
آیــا این با عقلانیت و احکام حقوقی جور در 
می آید؟ ما به عنوان رســانه می گوییم ولی 
کانون وکلا این حرف ها را بزند خیلی خریدار 
دارد، درست است که ممکن است هزینه هم 
داشته باشــد، این را بعنوان مثال گفتم اما 

ده ها مورد هست که می توانید موضع گیری 
کنید.

کواکبیان ادامه داد: بــه قول یک فردی که 
گفته بود دیه خانم هــا ۴5۰ میلیون تومان 
است ولی برای آزادی یک خانم خبرنگار باید 
۱۰ میلیارد تومان وثیقه گذاشت. این چیزها 
خیلــی معمولی جلوه داده می شــود و بهتر 
اســت کانون وکلای دادگستری ورود کند. 
درباره طرفداری از حضور خانم ها در مســند 
قضا هم بحث های جدی هست حتی در قم 
همین روزها، یکی از علما گفتند باید قضاوت 
زنان یــک مطالبه عمومی شــود البته من 
شــنیدم در کانون وکلا هیچ کدام از روسای 
کانون از خانم ها نیستند، اشکالی ندارد که در 
بحث کانون از ظرفیت خانم ها هم اســتفاده 
شود. حتی بالاتر از بحث وکالت می توان در 
مسند قضاوت هم از ظرفیت خانم ها استفاده 
کرد، بنده استاد فقه سیاسی هم هستم و در 
مباحث فقهی نظر قاطعی نداریم که خانم ها 

نباید قاضی شوند.

مدیرمسئول روزنامه مردم سالاری در جشنواره روابط عمومی کانون های وکلای دادگستری کشور:

برتری کانون های وکلای دادگستری 
همان استقلال در برابر نهادهای صاحب قدرت است

شهود خاصِ رجبی چیست؟
 هادی سروش

حجت الاسلام والمسلمین هادی ســروش در مطلبی با عنوان» شهودِ خاصِ 
رجبی« این گونه آورده است:

علامه حسن زاده آملی: در ماه رجب برخی دارای شهودِخاصِ رجبی  می شوند 
الحمد لله رب العالمین  )رســاله نور علی نور( شــرح کلام استاد در فهم این 
کمترین که سال ها از محضرش آموخته ام، چنین است؛ اولا لازم  بذکر است؛ 
با عبارت »الحمدلله رب العالمین« که استاد )اعلی الله درجاته العالیه( در ذیل 
کلام شــان آورده اند  می توان فهمید که ایشان، از حال خود گزارش کرده  که 

این مقام را درک کرده.
اما شــهودِ رجبی؛ شــهودخاصِ رجبی چیســت؟ اهل معرفت دررجب چه 

 می ببینند که شهودخاص است؟
پاسخ را باید در دعای رجبیه که از امام عصر )عج( توسط نائب خاص اش پیدا 
کرد، همان دعائی که اســتاد حســن زاده در درس؛ ملازمت به آن راسفارش 

موکد داشت.
آن دعایی که با این عبارت آغاز  می شــود؛»اللهم إنی أسألکُ بمَِعانی جمیع ما 

یدعوک بهِِ وُلاةُ أمرِک المَأمونونَ عَلی سِرِّک ..«
در این دعا ؛ مهم ظهور »لا اله الا الله« در قلب اســت که بدون واسطه انسان 
کامــل و ائمه هداة مهدییــن )ع( امکان ندارد و ظهــورِ »لا اله الا الله« یعنی 
مشاهده مقامِ رحمت الهی و مقامات معنوی و دیدنِ نشانه های خداست. »حتی 
ظَهر أن لا اله الا أنت، فبذلک أســألک و بمَِواقعِِ العِزِّ مِن رَحمَتِک و بمَِقاماتکِ 

و عَلاماتکِ«
امام خمینی  می گوید؛ از این مقامات، مشــرکان و ریاکاران و معاندان اهلبیت 

)ع( محروم هستند.
در تاثیر ادعیه و استجابت آنها عوامل مهمی نقش آفرین است، و مهمترین آنها 
ائمه دین )ســلام الله علیهم اجمعین( هستند که باذن الله در استجابت ادعیه 
اثرگذار هســتند و دارای جایگاه غیر قابل انکاری هستند. لذا در همین دعای 

رجبیه در ابتداء دعا تصریح به نام آنان به عنوانِ »وُلاة امر« می شود.
بزرگان حدیث مانند صفار قمی )قرن سوم( این حدیث را ازامام صادق )ع( نقل 
نمــوده اند که فرمود: خداوند ما را به خودمان وانگذاشــته اگر ما را به خود وا 
می گذاشت مانند سایر مردم بودیم ولی ما کسانی هستیم که خداوند درباره  آنها 
َ عزّوجلّ لمَْ یکَِلنَْا إلِیَ أنَفُْسِنَا وَ لوَْ  فرموده: من را دعا کنید تا پاسخ دهم ؛إنَِّ اللهَّ
ُ عزّوجلّ؛ ادْعُونیِ  َّذِینَ قَالَ اللهَّ وَکَلنََا إلِیَ أنَفُْسِنَا لکَُنَّا کَبَعْضِ النَّاسِ وَ لکَِنْ نحَْنُ ال

أسَْتَجِبْ لکَُمْ.« »بصایرالدرجات، ص۴۶۶«
دو نکته مهم در مقابل دو شبهه؛ اول؛ سوره هود آیه ۱۰۱ آمده است؛ کسانیکه 
غیــر خدا را می خوانند، هیچ بهــره ای از آن نام غیر خدا نمی برند؛ »فَما اغْنَتْ 

ِ مِنْ شَيْ ءٍ« عَنْهُمْ آلهَِتُهُمْ التّی یدَْعُونَ مِنْ دُونِ اللهَّ
پاسخ روشــن است که در دعا، ما به ذوات مقدسه ائمه )ع( توسل میجوئیم و 
نه بیشتر. در همین آیه آنچه مورد انکار است و به آن تصریح شده؛ »الوهیت« 

است و »الوهیت و خدائی« مخصوص ذات باری تعالی است و لاغیر .
در نتیجه تعبیری ذکر شده یعنی واژه »آلهه«؛ هیچ ارتباطی به توجه و توسل 
به وسائط فیض الهی که ائمه اطهار )ع( هستند ندارد چرا که روشن است هیچ 

شیعه ای نگاه “آلهه” بودن به هیچ فردی غیر از رب العالمین ندارد.
دوم ؛ در قرآن مجید در آیه 5۶ سوره اسراء آمده؛ رفع مشکلات از آدمی فقط 
َّذِینَ  از آنِ خداســت و دیگری توان رفع مشکلی از انسان را ندارد؛ »قُلِ ادْعُوا ال
رِّ عَنْکُمْ وَ لا تحَْوِیلًا«؛ ترجمه آزاد آیه  زَعَمْتُمْ مِنْ دُونهِِ فَلا یمَْلکُِونَ کَشْــفَ الضُّ
چنین است؛ بگو کسانی را غیر از خدا می خوانند چرا که می  پندارید که قادر بر 
حلّ مشکلات هستند، آنها نمی توانند مشکلی از شما را برطرف سازند و نه در 
آن تغییری ایجاد کنند. پاسخ به شبهه روشن است ؛ در آیه ایمان به یک مبداء 
مستقل در مالکیت و تأثیر بر کائنات مطرح است که غیر از ذات پاک خدا هیچ 
چیزی نمیتواند مطرح باشد، و مالک حقیقی بودن و علت و سبب مستقل بودنِ 
غیرخدا در تاثیر بر کائنات پنداری صددرصد باطل و ناروا است. بله؛ در خلقت، 
اسباب و مسبّبات عادی -که هر چه دارند از خدا دارند- می توانند با اذن او اثر 
گذار باشند. مانند جریان ابراهیم و زنده کردن چند حیوان قطعه قطعه شده که 
یْرِ..« در  ینِ کَهَیْئَةِ الطَّ در آیه ۴۹ سوره آل عمران فرمود: »أنَيِّ أخَْلُقُ لکَُمْ مِنَ الطِّ
نتیجه آیه سوره اسراء نفی مالکیت و اثرگذاری مستقل می کند و نه تاثیر سبب 
و مسبب هایی که در نظام خلقت زیر پوشش مالکیت مطلقه حق تعالی هستند.

یادداشت

حجت الاسلام سید علی خمینی، در دیدار با 
رئیس، مدیران و معاونان مؤسســه تنظیم و 
نشــر آثار امام خمینی)س(، به ارائه تحلیلی 
از وظایف موسسه پرداخت و گفت: ما معتقد 
هســتیم که در زمینه ترویج خــط امام، راه 
امام و ایده های ناب جمهوری اسلامی، همه 
نهادهای فرهنگی مــا کوتاهی ها، قصورها و 
تقصیرهایی داشته اند و لذا نتیجه اش همین 
اســت که فی الجمله در جامعــه خودمان 
می بینیم کــه در بخش هایی باعث ناراحتی 
است. وی اظهار داشــت: من به جدّ معتقد 
هســتم که اصلا مشکل کشــور ما مشکل 
بودجه فرهنگی نیست. هزاران میلیارد بودجه 
فرهنگی در وزارتخانه ها و مؤسسات مختلف 
کشور وجود دارد و خرج می شود. ما مشکل 
پول نداریم و مشــکل ما این است که اصلا 
ایده ای نداریم برای پولی که در اختیار ما قرار 

می گیرد تا کاری انجام بدهیم.
در زمینه بنیان های فکری ضعیف 
شده ایم، ما ایده فرهنگی نداریم!«

ســیدعلی خمینی افزود: مشکل اساسی که 
ما امروز در گفتمان جمهوری اسلامی با آن 
مواجه هستیم، مســأله »بنیان های فکری« 
اســت. با اینکه یک ســری از منابع علمی و 
دینی در اختیار ما هســت، اما متأسفانه در 
انقلاب اســلامی  بنیان هــای فکری  زمینه 
ضعیف شده ایم. یک زمانی وقتی امام حرف 
می زدند، تمام بنیان های اندیشــه شــرق و 
غرب را متزلزل می کردند؛ حرف برای گفتن 
داشتند. وی اظهار داشت: جا دارد از خودمان 
بپرسیم در ۲۰، 3۰ سال گذشته چه مضامین 
جدیدی را توانســته ایم در فضای اجتماعی 
خودمان تولید کنیم؟ آیا هنوز داریم از همان 
انبان ۴۰ سال پیش می خوریم؟ یا توانسته ایم 

یک سری از مضامین جدید را تولید کنیم.
خمینــی ادامه داد: در فقه در مورد مســأله 
»دخالت دولت اسلامی در امور دینی مردم« 
بحث کاملی نشــده اســت. در مسأله دروغ 
کسی را نمی گیرند و شلاق نمی زنند، ولی در 
مسأله حجاب می گویند این اجتماعی است؛ 
دروغ هم اجتماعی است!چرا عین روز روشن 
اســت که ما باید در مســأله حجاب دخالت 
داشته باشیم اما در مورد دروغ، نه؛ هرکسی 
دروغ بگوید را صرفــا محکوم می کنیم ولی 
انــگار در حکومت دینــی کاری به او نداریم 
و انگار ما وظیفه ای نســبت به دروغ و غیبت 
نداریم. منطق و مبنای اینها چیست؟ مبنای 

حد و تعزیر ما چیست؟
وی تاکید کرد: در »کلان موضوعات اقتصاد 
اســلامی« که امروزه خیلی مــورد بحث و 
بررسی هست، تقریبا چیزی نداریم. در حالی 
که یک حکومت دینی تشــکیل داده ایم که 
باید بر روی این مبانی استوار باشد و هر جای 
آن را که می خواهید بررسی کنید، می بینید 
ما نقص علمی داریم. بر فرض بودجه دادند، 
ما با آن چه کار کنیم؟ این ســؤالی است که 
همه مسئولین جمهوری اسلامی با آن روبرو 
هستند. ما در مسائل کلان جمهوری اسلامی 

نقص علمی داریم.
نــوه امام خمینی)س( یادآور شــد: از جمله 
مســائل مهمی که وجــود دارد و امام این را 
پررنگ کرد، مســأله مردم و »تأثیر مردم در 
نظام جمهوری اســلامی« است. این مسأله 
مهمی اســت که جمهوریــت نظام و حضور 

مردم هویت نظام جمهوری اســلامی است. 
امام هویت جمهوری اسلامی را به مردم داد 
و اتکاء ما باید به مردم باشد. ما یک مقداری 
در کارهای علمی کوتاهی کردیم و رسیدیم 
به اینکه عده ای بپندارند که رأی مردم زینتی 

است؛ نگاه امام به رأی مردم این نبود.
وی تأکیــد کرد: باید به عنوان کســانی که 
دغدغه راه و اندیشه امام را داریم با تمام توان 
از صندوق های رأی حمایت و حفاظت کنیم؛ 
باید از انتخابات ها حراست کنیم. از بنیان های 
اصلی اندیشــه امام »اعتماد به مردم« است. 
چقدر در ســال های مختلــف داریم به این 
سمت می رویم که اعتماد ما نسبت به مردم 
کمرنگ شود؟ در حالی که امام تا بن دندان 
معتقد به مردم بود؛ و اثرش را هم گرفت. باید 
صحبت های دو سه هفته گذشته مقام معظم 

رهبری در مورد نقش مردم را قدر بدانیم. 
هیچ گروه یا حزبی

از تحریم انتخابات سود نبرده است؛ 
بلکه ضرر محض کرده اند

 ســید علی خمینی ادامــه داد: بدانیم که 
برخی با مــردم هم عقیده نیســتند، بدانیم 
کــه برخی در داخــل یا خــارج دنبال رأی 
مردم نیســتند؛ ما باید تلاش ۱۰۰ درصدی 
داشته باشــیم و صندوق رای را حفظ کنیم. 
کسانی که مسئولیت نظارت و برگزاری دارند 
باید مقدماتش را فراهم کنند و کســانی که 
مســئولیت شــرکت دارند، باید در مســأله 
شرکت کنند. کســانی که فعالیت سیاسی 
می کننــد و بعضا صحبــت از تحریم و عدم 

شرکت در انتخابات دارند، روی این نکته فکر 
کنند که از ابتدای انقلاب تا امروز هیچ کس 
از تحریم انتخابات ســود نبرده اســت؛ هیچ 
گروه یا حزبی از تحریم انتخابات سود نبرده 

است؛ بلکه ضرر محض کرده اند.
وی گفــت: اگر شــرایط ســخت اســت و  
محدودیت وجود دارد، باعث نمی شــود که 
شما کوتاه بیایید. مکعب صندوق رأی مقدس 
اســت چون مجلای اراده عباد الله است. و ما 
باید با تمام توان از این مکعب حراست کنیم. 
یک وقتی موشــک های صدام می خواســت 
نگذارد کــه این انتخابات در کشــور برگزار 
شــود، ولی ملت شرکت کردند و کسانی که 
تحریم کردند به مرور زمان حذف شــدند و 
قوه تأثیرگذاری را از دست دادند؛ یا به خارج 
از کشور رفتند و تأثیرگذاری آنها صفر شد و 
یا در داخل کشــور خودمان منزوی شدند و 

تأثیرگذاری آنها صفر شد.
نوه امــام )ره( افــزود: لطفا به این مســأله 
بیاندیشــید: کســانی که امــروز در جامعه 
تأثیرگذار هســتند همانهایی هستند که با 
صندوق رأی قهر نکردنــد؛ اعتراض و انتقاد 
داشتند و نسبت به برگزاری هم انتقادهایی 
کردند، امــا به هیچ عنوان ایــن صندوق را 
کنار نگذاشتند؛ ما چیزی غیر از این نداریم. 
چه جایگزیــن و آلترناتیوی وجود دارد؟! اگر 
معتقد هستید که حق شــما محدود شده، 
دلیل نمی شــود که بقیه حقوقتان را هم به 
دســت خود کنار بگذارید! باید ایستادگی و 

تلاش داشته باشید.

سید علی خمینی: 

مشکل کشور ما بودجه فرهنگی نیست، ما ایده فرهنگی نداریم


